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ABSTRAK 
Judul Disertasi : Pemberdayaan Alumni dalam Pengelolaan Bisnis Pesantren 

Perspektif Maqa>s{id al-Mu’a>mala>t Abdullah Bin Bayyah : Studi 

Kasus di Pondok Pesantren Nurul Jadid Probolinggo dan Pondok 

Pesantren Mambaul Ulum Bata-Bata Pamekasan 

Penulis : Ainul Furqon 

Promotor : Prof. Dr. H. Yasid, MA, LLM 

   Dr. Hj. Nurhayati, M.Ag 

 

Pemberdayaan alumni merupakan pemberian kontrol, pendelegasian 

tugas, pemberian kemampuan, dan pemberian izin. Melalui pemberdayaan 

tersebut pesantren bisa mengelola bisnisnya dibantu dengan alumninya. Disertasi 

ini merupakan hasil penelitian yang bertujuan menjawab pertanyaan tentang 

pemberdayaan alumni dalam pengelolaan ekonomi pesantren di Pondok Pesantren 

Nurul Jadid dan Pondok Pesantren Mambaul Ulum Bata-Bata, peran alumni 

terhadap pengelolaan usaha di kedua pesantren tersebut, serta pemberdayaan 

alumni dalam pengelolaan ekonomi pesantren di dua pesantren tersebut perspektif 

kaedah maqa>s{id al-mu’a>mala>t Imam Abdullah bin Bayyah.  

This research uses a type of qualitative research with a case study approach 

that is used to understand the events experienced by research subjects related to 

alumni empowerment at the Nurul Jadid Islamic Boarding School and Mambaul 

Ulum Bata-Bata Islamic Boarding School which are then processed to obtain 

solutions so that the problems revealed can be resolved. Data collection techniques 

in this study used observation, interviews, and data transcripts. While data analysis 

through the stages of data reduction, data presentation and conclusions, and 

verification. 

Temuan penelitian ini adalah 1. Organisasi alumni kedua pesantren 

melakukan pemberdayaan alumni melalui beberapa langkah, yaitu: (1) 

Mengembangkan pemahaman terhadap program pemberdayaan, (2) Membuat 

daftar kegiatan, (3) Menyeleksi berbagai macam kegiatan pemberdayaan, (4) 

Memberi pengertian kepada alumni tentang job expectations, (5) Menetapkan 

prosedur follow up, dan (6) Menilai kemajuan yang diperoleh. 2. Peran alumni di 

Pondok Pesantren Nurul Jadid dan Pondok Pesantren Mambaul Ulum Bata-

Bata dapat dikelompokkan ke dalam 2 jenis, yakni Alumni sebagai katalisator dan 

Alumni sebagai kontributor 3. Konsep Abdullah bin Bayyah tentang maqas{id 
khas{s{ah yang terdiri dari al-tadawu>l, al-Wud{u>h, al-Hifz{, al-Thaba>t  dan Al-‘Adl  
belum terlaksana secara baik dalam pemberdayaan alumni dalam pengelolaan bisnis 

dua pesantren tersebut dikarenakan alumni mempercayakan kepada pesantren 

tentang pelaporan kegiatan pemberdayaan dan bisnis pesantren. 

 

Kata Kunci : Pemberdayaan Alumni, Abdullah bin Bayyah, Maqa>s{id Khas{s{ah 
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ABSTRACT 

 
Dissertation Title : Alumni’s Empowerment in Islamic Boarding School Business 

Management with Maqa>s{id al-Mu'a>mala>t of Abdullah Bin 

Bayyah Perspective: Case Studies at Nurul Jadid Islamic 

Boarding School Probolinggo and Mambaul Ulum Bata-Bata 

Islamic Boarding School Pamekasan 

Author  : Ainul Furqon 

Promotor : Prof. Dr. H. Yasid, MA, LLM 

    Dr. Hj. Nurhayati, M.Ag 
Empowerment of alumni is the provision of control, delegation of tasks, 

provision of capabilities, and granting of permits. Through this empowerment, 

Islamic boarding schools can manage their business with the assistance of their 

alumni. This dissertation is the result of research that aims to answer questions 

about alumni empowerment in the management of Islamic boarding schools at 

Nurul Jadid Islamic Boarding School and Mambaul Ulum Bata-Bata Islamic 

Boarding School, the role of alumni in business management in these two Islamic 

boarding schools, and alumni empowerment in Islamic boarding school economic 

management at two Islamic boarding schools with the perspective of the maqa>s{id 
al-mu'a>mala>t rule of Imam Abdullah bin Bayyah. 

This research uses a type of qualitative research with a case study 

approach that is used to understand the events experienced by research subjects 

related to alumni empowerment at the Nurul Jadid Islamic Boarding School and 

Mambaul Ulum Bata-Bata Islamic Boarding School which are then processed to 

obtain solutions so that the problems revealed can be resolved. Data collection 

techniques in this study used observation, interviews, and data transcripts. While 

data analysis through the stages of data reduction, data presentation and 

conclusions, and verification. 

The findings of this study are 1. The alumni organizations of the two 

Islamic boarding schools empower alumni through several steps, namely: (1) 

Developing an understanding of the empowerment program, (2) Making a list of 

activities, (3) Selecting various types of empowerment activities, (4) Providing 

understanding to alumni about job expectations, (5) Establish follow-up 

procedures, and (6) Assess the progress made. 2. The roles of alumni at Nurul Jadid 

Islamic Boarding School and Mambaul Ulum Bata-Bata Islamic Boarding School 

can be grouped into 2 types, namely Alumni as catalysts and Alumni as 

contributors  3. Abdullah bin Bayyah's concept of maqas{id Khas{s{ah consisting of 

al-tadawu>l, al-Wud{u>h, al-Hifz{, al-Thaba>t and Al-'Adl has not been fully 

implemented good in empowering alumni in managing the business of the two 

Islamic boarding schools because alumni entrust the Islamic boarding school with 

reporting on Islamic boarding school empowerment and business activities. 

 

 

Keywords: Alumni Empowerment, Abdullah bin Bayyah, Maqa>s{id Khas{s{ah 
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 خلاصة
: دراسات وعبد الله بن بيّ ل مقاصد المعاملات منظور في للمعهد إدارة الأعمال: تمكين الخريجين في   عنوان الرسالة

 باتا باتا بامكاسان  العلوم نبعممعهد نور الجديد بروبولينجو و  معهدحالة في 
 نا: عين الفرق المؤلف
 MA,  LLM ,ساا  الدتاور يييد احااجالا : المروج

 M.Ag, الدتاور نور حياتي احااجة   

ريجين ىو ووير  الرقابة ووفوي  المهام وووير  القدرات ومن  الاااري   من خلال ىاا تمكين الخ 
إدارة أعمالها بمساعدة خريجيها  ىاه الأطروحة ىي نايجة بحث يهدؼ إلى الإجابة عن  عهدالامكين ، يمكن للم

 باتا باتا بامكاسان العلوم نبعم معهدنور الجديد بروبولينجو و  معهدفي  الأعمال أسئلة حول تمكين الخريجين في إدارة
  ىاا المعهديناين ، وتمكين الخريجين في الإدارة الاقااادية له المعهدين، ودور الخريجين في إدارة الأعمال في ىاين 

  ولمعاملات للإمام عبد الله بن بيّ ىو منظور مقاصد ا
ي يساخدم لفهم الأحداث يساخدم ىاا البحث نوعًا من البحث النوعي مع منهج دراسة احاالة الا 

باتا  العلوم نبعممعهد نور الجديد بروبولينجو و  معهدالتي مرت بها الموضوعات البحثية الماعلقة بامكين الخريجين في 
والتي وام معالجاها بعد  لك للحاول على حلول بحيث يمكن حل المشاتل التي تم الكشف عنها   باتا بامكاسان

في ىاه الدراسة الملاحظة والمقابلات وناوص البيانات  أثناء تحليل البيانات من  اساخدمت وقنيات جمع البيانات
 خلال مراحل وقليل البيانات وعرض البيانات والاسانااجات والاحقق منها

  وقوم منظمات الخريجين في المدرساين الداخلياين 1الناائج التي ووصلت إليها ىاه الدراسة ىي:   
( إعداد قائمة 2( وطوير يهم لبرنامج الامكين ، )1يجين من خلال عدة خطوات ، وىي: )الإسلامياين بامكين الخر 

( 5( ووير  يهم للخريجين حول ووقعات الوظيفة ، )4( اخايار مخالف أنواع أنشطة الامكين ، )3بالأنشطة ، )
نور الجديد  معهد يمكن وانيف أدوار الخريجين في  2( وقييم الاقدم المحرز  6إنشاء إجراءات ماابعة ، و )

  لم يام 3 إلى نوعين ، هما الخريجين تمحفيين والخريجين تمساهمين باتا باتا بامكاسان العلوم نبعممعهد بروبولينجو و 
، واحاايظ ، والثبات ، والعادل  حللمقاصد الخاص الاي ياألف من وداول ، والوضو  وونفيا مفهوم عبد الله بن بيّ 

لأنهم خريجون  وكليف المدارس الداخلية  ىاين معهدين في إدارة الأعمال في بشكل جيد في تمكين الخريجين
 الإسلامية بالإبلاغ عن أنشطة الأعمال والامكين

 
 صةا: تمكين الخريجين ، عبدالله بن بيو ، مقاصد خكلمات مفتاحية
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